

ISSN 1005-5215
CN 23-1335/S

目次

防护林科技

FANGHULIN KEJI
2011年5月第3期(总102期)
双月刊 1983年创刊 公开发行

本刊顾问
毛玉琪

第五届编辑委员会

主任委员 杨克杰
副主任委员 许成启 李怒云 潘迎珍
潘凌安 叶功富 王殿金 王际华

委 员 (以姓氏笔画为序)
于德胜 王际华 王殿金 叶功富 宁先鸣
牟景君 李 淳 李世东 李怒云 李 勤
许成启 邢晓然 毕广有 宋春姬 宋晓东
吴长江 吴祥云 张学武 张凤仙 洪家宜
郑洪生 杨克杰 林武星 崔友君 梁秋安
谭芳林 潘凌安 潘迎珍 戴凤海

主 编 许成启
副主编 郑洪生(常务) 吴长江 毕广有
责任编辑 郑洪生 吴长江 王红梅
英文编译 王红梅
主 管 黑龙江省林业厅
主 办 黑龙江省森林与环境科学研究院
国家林业局三北防护林建设局
黑龙江省三北林业建设指导站
协 办 福建省林科院生态环境研究所
辽宁省固沙造林研究所
黑龙江省齐齐哈尔林业学校

编辑出版 防护林科技编辑部
地址:161005 齐齐哈尔市龙沙区合意大街8号
电话:0452-8072309

印 刷 齐齐哈尔慧达印刷有限公司
订 阅 全国各地邮局(所)
国内发行 齐齐哈尔市邮政局
国内代号 14-244
国外发行 中国出版对外贸易总公司
(北京782信箱,邮编:100011)
国外代号 NT-1079
广告许可证号 齐工商广字039号
定 价 8.00元

http://www.Chinajournal.net.cn
//FHLK.Chinajournal.net.cn
E-mail:FHL8072309@163.com
FHLK@Chinajournal.net.cn

试验研究

新疆墨玉县荒漠与绿洲过渡带土壤种子库调查 藺蕊,吉小敏,梁继业(1)
水分对栗钙土理化性质及杨树生长的影响 郝爱萍(4)
不同修枝措施对樟子松母树生长与结实的影响 安宇宁,迟琳琳,宋鸽,等(7)
文县杨个体生物量生长规律研究 凌雷(9)
白蜡嫁接金枝白蜡试验 纳卫华,迟永伟,郭玉琴,等(12)
山东平阴大寨山自然保护区植物区系研究 张学强,潘文兵,宋光新,等(13)
应用阿维·三唑磷防治杨干象幼虫技术研究 孙玉梅,陈玉生,苏一萍,等(16)
洛伦茨曲线和基尼系数在林业上的应用 郝彦喜,郑晓东,黄天源,等(19)
薄壳红杂交橡修剪反应规律研究 曾辉,杨国日(21)
GGR在欧美108杨扦插育苗上的应用试验 丁学平(23)
锡嘴雀消化道嗜银细胞的比较研究 于保刚,侯永林,曹业萍,等(25)
伊犁地区杨树引种及对比试验 雷双喜,李素琼(28)
干旱胁迫对真桦苗木抗氧化系统及脂质过氧化的影响 王晓冬,李长海,杜晓琪(31)
大庆市不同立地类型适地适树造林评价 曹义国,李猛(34)
章古台固沙林几种更新造林模式的初步研究 李玉航,焦树仁,张日升,等(37)
五节芒栽培花菇技术与效益的分析 龚道生(40)
红松播种种子不同处理方法效果的研究 张利萍(43)
盐胁迫对锦鸡儿种子萌发的影响 于雷,张学培,王娟娟,等(45)
刺嫩芽茸光特性试验研究 郭凤仁(47)

论坛评论

论我国林业生物入侵的现状与防控 刘爱琴,马金卿,张凯,等(49)
浅析杨树真菌性溃疡病发生规律与综合防治技术 李东(51)
试论广东山茶种质资源库建设 江运仁,胡凌聪,赵鸿杰(53)
浅谈大连市林业可持续发展目标 王文和(57)
碳汇林业与低碳经济二者关系的浅析 于雷(60)
樟子松种子生产与苗木定向培育技术的研究进展 于相洋,吴德东,王曼,等(61)
保水剂在林业上的应用及其研究进展 王占龙,于欣,朱红,等(64)
生态补水在扎龙湿地自然恢复中的作用 时培玲,于铁,张晓玲(67)
浅析FSC认证体系在国有林场经营管理中的应用 裴松义,林海霞,邵显利,等(70)
浅谈齐齐哈尔市城市园林绿化现状及发展对策 刘春燕(73)
沈阳市土地沙化现状、存在问题及治理对策 王志强,张淑玲(75)
自然保护区开展社区保护教育的策略分析——以太白山自然保护区为例 陈盛荣,胡崇德(76)
冗余理论在樟子松人工林衰退控制中的应用——以辽宁章古台为例 肖巍,张日升,宋晓东,等(79)
浑源县天然林保护工程建设成效分析评价 胡晓,赵敬钊(82)
对防治风沙工程的措施之我见 李得选,张顺洋(85)
推行不炼山造林的对策 周兴(86)
论我国发展林木生物质能源的潜力和对策 张晓玲,温丽霞,朱弘(88)
浅析宜川天然林保护问题及对策 崔建军,刘彩霞(90)
广东省翁源县现代林业建设理念浅析 谢志询(93)
杨潜叶跳象的发生及无公害治理研究 姜峰,孟杰,鲁建英,等(95)
大兴安岭生态沟系评价体系的研究 李慧仁,徐永波,胡林林,等(97)

问题探讨

对完善陕西省榆林市森林植被恢复费的探讨 申世永,申利霞,张忠(99)
建德市生物多样性保护规划探讨 陈日红(101)
老龄油茶速培大型名贵茶花技术初探 林世祥(104)
东北黑土区水土流失问题探讨 杨帆,潘猛,王佳巍(107)
龙岩市天马山公园园林相改造问题探讨 廖彬森(110)

实用技术

辽西干旱地区绿化树种选择 刘柏林(113)
北方果树的修剪与修剪的好处 常红玲(115)
半硬底水平畦植平贝母技术 袁玉明(117)
重铬酸钾滴定法测定土壤有机质应注意的几个问题 李晓宇(119)
辽宁省杨树常见病害及其防治技术 尹杰(120)
风沙干旱地区山杏经济林丰产栽培技术 杨采军,杨国军(122)

公益林建设

我国建立森林生态效益补偿制度探析 詹长英,陈进华,杨少颖,等(124)

绿中红绿 乔勇进(封一)
书博天下 智汇龙江 (封二)
黑龙江省齐齐哈尔林业学校高级讲师王素珍 (封三)
“天府”绿洲——都江堰 (封四)

Protection Forest Science and Technology

Bimonthly, started in 1983

No. 3 May 2011 (Sum No. 102)

Advisers

MAO Yu-qi

The Fifth Editorial Committee

Head of the Committee YANG Ke-jie

Vice Head of the Committee

XU Cheng-qi LI Nu-yun PAN Ying-zhen

PAN Ling-an YE Gong-fu WANG Dian-jin

WANG Ji-hua

Members of the Committee

YU De-sheng WANG Ji-hua WANG Dian-jin

YE Gong-fu NING Xian-ming MU Jing-jun LI Chun

LI Shi-dong LI Nu-yun LI Qin XU Cheng-qi

XING Xiao-ran BI Guang-you SONG Chun-ji

SONG Xiao-dong WU Chang-jiang WU Xiang-yun

ZHANG Xue-wu ZHANG Feng-xian HONG Jia-yi

ZHENG Hong-sheng YANG Ke-jie LIN Wu-xing

CUI You-jun LIANG Qiu-an TAN Fang-lin

PAN Ling-an PAN Ying-zhen DAI Feng-hai

Editor in Chief XU Cheng-qi

Associate Editor in Chief

ZHENG Hong-sheng WU Chang-jiang

BI Guang-you

Administrated by

Forestry Dept. of Heilongjiang Province

Sponsored by

Academy of Forest and Environment of Heilongjiang Prov.

The Three North Protection Forest Administration of State Forestry Administration

The Three North Protection Forest Station of Forestry Dept. of Heilongjiang Prov.

Jointly Sponsored by

Ecology and Environment Institute of Fujian Provincial Academy of Forestry Science

Liaoning Provincial Dune-Fixation and Afforestation Institute

Heilongjiang Provincial Qiqihar Forestry Specialized School

Edited and Published by

Editorial Dept. of Protection Forest Science and Technology

(Address No. 8 Heyi Avenue, Longsha District, Qiqihar 161005, China, Tel. 0452-8072309)

Printed by Qiqihar Huida Printing Limited Co.

Subscription All Local Post Offices in China

Distributed by Qiqihar Post Office

Foreign Distr. by

China Publication Foreign Trade Co.

(P. O. Box 782, Beijing 100011, China)

Distri. No.

Dom. 14-244 Foreign NT-1079

CONTENTS

- Investigation on soil seed bank in desert-oasis ecotone in Moyu county of Xinjiang LIN Rui et al. (1)
- Effect of moisture on physicochemical properties of chestnut soil & growth of poplar HAO Ai-ping (4)
- Effect of different pruning measures on growth & fruit bearing of seed tree of *Pinus sylvestris* var. *mongolica* AN Yu-ning et al. (7)
- Growth rules of individual biomass of *Populus wenzianica* LING Lei (9)
- Experiment of grafting *Fraxinus chinensis* cv. *JinZhi* into *Fraxinus chinensis* NA Wei-hua et al. (12)
- Flora of Dazhaishan nature reserve of Pingyin in Shandong province ZHANG Xue-qiang et al. (13)
- Application of Abamectin + Triazophos on controlling *Cryptorhynchus lapathi* SUN Yu-mei et al. (16)
- Application of Lorenz curve & Gini coefficient on forestry HAO Yan-xi et al. (19)
- Reaction rules of pruning of *Corylus heterophylla* Fisch. × *Corylus avellana* L. ZENG Hui et al. (21)
- Application test of GGR in cuttage seedling-raising of *Populus* × *euramericana* 'Guariento' DING Xue-ping (23)
- Comparison of argentaffine cells in digestive tract of Hawfinch YU Bao-gang et al. (25)
- Introduction & comparison test of poplar in Yili region LEI Shuang-xi et al. (28)
- Effects of drought stress on antioxidant system & lipid peroxidation in *Betula maximowicziana* seedlings WANG Xiao-dong et al. (31)
- Afforestation evaluation on favored tree for suitable land with different site types in Daqing city CAO Yi-guo et al. (34)
- Several reforestation models of sand fixation plantations in Zhanggutai LI Yu-hang et al. (37)
- Analysis on technology & benefit of cultivating *Lentinus edodes* with *Miscanthus floridulus* GONG Dao-sheng (40)
- Effect of different treatments on *Pinus koraiensis* seedling seed ZHANG Li-ping (43)
- Effect of salt stress on seed germination of *Caragana sinica* YU Lei et al. (45)
- Optical-like properties of *Aralia elata* GUO Feng-ren (47)
- Status & control of forestry biological invasion in China LIU Ai-qin et al. (49)
- Occurrence & integrated control for *Botryosphaeria ribis* (Tode) Grosseb. et Duggar LI Dong (51)
- Construction of *Camellia japonica* germplasm bank in Guangdong JIANG Yun-ren et al. (53)
- On the goal of sustainable forestry development in Dalian city WANG Wen-he (57)
- Relationship between carbon forestry & low-carbon economy YU Lei (60)
- Research progress of seed production & oriented cultivation of seedlings of *Pinus sylvestris* var. *mongolica* YU Xiang-yang et al. (61)
- Application of super absorbent polymers in forestry & its research progress WANG Zhan-long et al. (64)
- Role of ecological water supplement in natural recovery of Zhalong wetland SHI Pei-ling et al. (67)
- Application of FSC certification system in management of state-owned forest farm PEI Song-yi et al. (70)
- On the status & countermeasures on urban landscaping in Qiqihar city LIU Chun-yan (73)
- Status, problems & countermeasures on desertification in Taonan city WANG Zhi-qiang et al. (75)
- Strategy analysis on carrying out community conservation education in nature reserve: a case study in Taibaishan Nature Reserve CHEN Sheng-rong et al. (76)
- Application on redundancy theory in recession control of *Pinus sylvestris* var. *mongolica* plantation: a case study in Zhanggutai of Liaoning XIAO Wei et al. (79)
- Analysis & evaluation of the effectiveness of natural forest protection project in Meitan county HU Xiao et al. (82)
- Measures for sand control project LI De-xuan et al. (85)
- Countermeasures on implementing non-burning afforestation ZHOU Xing (86)
- Potential & countermeasures on developing forest biomass energy ZHANG Xiao-ling et al. (88)
- Problems & countermeasures on natural forest protection in Yichuan county CUI Jian-jun et al. (90)
- Concept of modern forestry construction in Wengyuan county of Guangdong province XIE Zhi-xun (93)
- Occurrence & pollution control of *Rhynchaenus empoulofolis* JIANG Feng et al. (95)
- Evaluation system of ecological valley system in Daxing'anling LI Hui-ren et al. (97)
- Discussion on improving recovery expenses of forest vegetation of the Yulin city of Shaanxi province SHEN Shi-yong et al. (99)
- Planning on biodiversity conservation in Jiande city CHEN Ri-hong (101)
- Techniques of cultivating *Camellia japonica* L. quickly by large luxury aging *Camellia oleifera* Abel LIN Shi-xiang (104)
- Discussion on problems of soil erosion in black soil region in northeast of China YANG Fan et al. (107)
- Discussion on problems of forest form improvement in Tianmashan park in Longyan city LIAO Bin-sen (110)
- Selection of greening trees in arid areas in western Liaoning province LIU Bai-lin (113)
- Pruning & its benefit for north fruit trees in China CHANG Hong-lin (115)
- Technology for horizontal saddle-planting *Fritularia ussuriensis* Maxim. in semi hard bottom YUAN Yu-ming (117)
- Several problems that should be noted about determining soil organic matter by potassium dichromate titration LI Xiao-yu (119)
- Common diseases of poplar in Liaoning province & its control technology YIN Jie (120)
- High-yield cultivation technique for apricot in sandy arid area YANG Cai-jun et al. (122)
- Establishment of forest ecological compensation system in China ZHAN Chang-ying et al. (124)